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هدفت الدراسة التعرف على  غموض الدور وعلاقته بالضغوط النفسية لدى المرشدين 

الطلابيين بمدينتي مكة المكرمة وجدة ، و من أجل تحقيق أهداف الدراسة تم استخدام المنهج 

الوصفي التحليلي، وقد اختيرت عينة البحث عشوائيًا من بين المرشدين الطلابيين بمدينتي مكة 

، وقد استخدمت الدراسة مقياسان للحصول على النتائج هما مقياس غموض المكرمة وجدة 

إعداد شولتز وبيكر )ومقياس الضغوط النفسية المزمنة ( 8002, إعداد الجميلي والبجاري)الدور

 :، وقد أسفرت نتائج البحث عن(م8002, وترجمة وتقنين قليوبي وطنجور

 .دور ودرجات الضغوط لدى عينة البحثدرجات غموض ال علاقة دالة إحصائياً بين وجود -

وق ذات دلالةة إحصةائية إحصةائياً بةين المرشةدين الطلابيةين المتخصصةين و غيةر عدم وجود  -

 .متوسطات درجات غموض الدورالمتخصصين في 

د سةنوات الخبةرة للمرشةد تبعةاً لعةد غمةوض الةدور متوسةطات فروق دالة إحصةائياً فةي  وجود -

 . الح ذوي عدد سنوات الخبرة الاقل جاءت الفروق لصالطلابي و

علمةي للمرشةد تبعةاً للمههةل المتوسطات درجات غموض الدور فروق دالة إحصائيا في  وجود -

 كانت الفروق لصالح الفئة الأقل في المههل العلميالطلابي و

تبعةاً للمرحلةة الدراسةة متوسةطات درجةات غمةوض الةدور فروق دالة إحصائياً في عدم وجود  -

 .عمل فيها المرشد الطلابيالتي ي

فروق دالة إحصائياً بةين المرشةدين الطلابيةين المتخصصةين و غيةر المتخصصةين  وجود عدم -

الضةةغوط النفسةةية و كانةةت الفروقةةات لصةةالح أفةةراد عينةةة الدراسةةة غيةةر  متوسةةطات درجةةاتفةةي 

 المتخصصين



د سةنوات الخبةرة لعد تبعاً درجات الضغوط النفسية  متوسطات فروق دالة إحصائياً في  وجود  -

 .جاءت الفروق لصالح من عدد سنوات خبرتهم أقلللمرشد الطلابي و

الضغوط النفسية تبعاً للمههل العلمي للمرشد  متوسطات درجاتفروق دالة إحصائيا في  وجود -

 الطلابي و كانت الفروق لصالح المههل العلمي الأقل في مقابل المههل العلمي الأعلى

الضغوط النفسية تبعاً للمرحلةة الدراسةة  متوسطات درجاتدالة إحصائياً في فروق عدم وجود  -

 التي يعمل فيها المرشد الطلابي

 

 : في ضوء النتائج التي تم التوصل إليها يوصي الباحث بما يليو

مةةن أجةةل قيامةةه  بشةةكل مسةةتمر تقةةديم الةةدورات التدريبيةةة للمرشةةدين الطلابيةةينضةةرورة  .0

 .ظل التطور المستمر في العملية الإرشادية الطلابيةبدوره كمرشد بشكل فعال في 

حتةى  المرشدين في المدرسة العمل على تخصيص يوم في الاسبوع لاجتماع الأسر مع  .8

 .ةالصحيح وللحلأبنائهم واقتراح اها دوهم في حل المشكلات التي يواجهيساع

الارشةةاد النفسةةي داخةةل المدرسةةة لمةةا لهةةا الأىةةر الكبيةةر علةةى نفسةةيات  الاهتمةةام باقسةةام .3

 .المرشدين الطلابيين

تخفيف الأعباء الملقاة على المرشدين الطلابيين و خاصة غيةر المتخصصةين مةن أجةل  .2

 .التفرغ لحل المشكلات التي تواجه الطلاب

هةةا والةةدور ضةةرورة تحديةةد المسةةهوليات التةةي يجةةب علةةى المشةةرفين الطلابيةةين القيةةام ب .5

 .المترتب عليه تجاه إرشاد الطلاب

استخدام أسلوب الإرشةاد الجمعةي  في كيفية لمرشدين الطلابيين إعداد دورات تدريبية ل .6

 .لما فيه من توفير  للوقت و الجهد و الفائدة الكبيرة للطلاب
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summary 
 

The current study aimed to identify the role ambiguity and its relation to the 

psychological pressures among school counselors in the cities of Makkah and Jeddah. 

In order to achieve the objectives of the study, the descriptive method was used. The 

sample was chosen randomly among the school counselors in Makkah and Jeddah 

(100 school counselors). The study used two measures to obtain the results (The 

preparation of the ambiguity of the role (preparation of Jumaili and Bijari, 2008) and 

the measure of chronic psychological stress (the preparation of Schultz and Baker and 

the translation by Kalioubi and Tangor, 2014), the results of the search found that: 
- There is a statistically significant relationship between the role ambiguity and 

psychological pressure in the research sample 

- There were no statistically significant differences between the school counselors on 

the role ambiguity due to the specialization  

- There were statistically significant differences between the school counselors on the 

role ambiguity according to the experience The differences were for the benefit of the 

less experience.   

- There were statistically significant differences between the school counselors on the 

role ambiguity according to the scientific qualification and The differences were for 

the benefit of lowest scientific qualification  

- There were no statistically significant differences between the school counselors on 

the role ambiguity according to the stage of study. 
- There were no statistically significant differences between the specialized and non-

specialist school counselors in the level of psychological pressure . The differences 

were for the benefit of the non-specialist study sample 

- There are statistically significant differences in the level of psychological pressure 

according to the experience of the school counselors and The differences were for the 

benefit of the less experience.  

- There are statistically significant differences in the level of psychological pressure 

according to the scientific qualification of the school counselors and The differences 

were for the benefit of lowest scientific qualification  

- There are no significant differences in the level of psychological pressure between 

the school counselors according to the stage of study  

In the light of the results reached, the researcher recommends the following: 
1. Provide training courses for school counselors continuously in order to the 

continuous development of the process of counseling and guidance.  

2. the school counselors should not assign any administrative work by school 

principals. 



3. Educate students and their parents effectively about the role of the counseling and 

guidance in solving the behavioral and social problems facing students. 
4. Training the school counseling especially non - specialists in the methods of 

psychological and educational measurement and provide the necessary tools. 
5.Training the school conselors to use the method of group counseling, in order to 

save time and effort and great benefit to students. 
 


